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Jakab István, a magyar Országgyűlés alelnökének  

a COSAC elnökeinek találkozóján tartott megnyitó beszéde 
(Budapest, Országház, 2024. július 29.) 

 
 
Tisztelt Elnök Úr!  
Tisztelt Miniszter Úr!  
Tisztelt Biztos Úr! 
Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
Kedves Kollégák! 
 
 
Köszöntöm Önöket az Európai Unió Tanácsa 2024. második félévi magyar elnökségéhez 
kapcsolódó parlamenti együttműködés keretében megvalósuló első konferenciánkon, a 
COSAC elnökeinek tanácskozásán.  
 
Köszönöm, hogy elfogadták meghívásunkat. Az Országgyűlés alelnökeként nekem jutott 
az a megtiszteltetés, hogy a tanácskozás megnyitóját megtarthassam és Kövér László, a 
magyar Országgyűlés elnöke nevében üdvözölhessem Önöket az Országházban. 
 
Néhányan Önök közül lehet, hogy már 2011-ben is jártak itt, amikor Magyarország első 
alkalommal látta el az elnökségi feladatokat és az Országgyűlés 2011 februárjában 
megszervezte a COSAC elnöki tanácskozást.  
 
Az Országgyűlés már akkor is kiemelt figyelmet fordított a parlamentközi 
együttműködés megerősítésére, és most is középpontba helyezi azt, amelynek 
meghatározó színterei az EU-elnökségi parlamenti események.  
 
Ezek közül is kiemelkedik a legnagyobb múltra visszatekintő, uniós alapító 
szerződésekben is elismert és nevesített állandó parlamentközi konferencia, a COSAC 
jelentősége.  
 
Az Országgyűlés célja összességében továbbra is az, hogy a népszuverenitás 
letéteményeseiként a nemzeti parlamentek nagyobb szerepet kapjanak az uniós 
politikák befolyásolásában, továbbá előmozdítsuk a szubszidiaritás elvének 
érvényesülését és tiszteletben tartását az EU-ban, mindezek elérésében a COSAC 
meghatározó szerepet tölt be. 
 
Engedjék meg, hogy röviden tájékoztassam Önöket a magyar elnökséghez kapcsolódóan 
megvalósuló parlamentközi eseményeinkről.  
 
2024-ben összesen hat parlamentközi eseményt szervezünk: ötnek az Országház ad 
otthont, egy pedig Brüsszelben fog lezajlani.  
 
A budapesti eseményeink közül kiemelendő a COSAC LXXII. plenáris találkozója, 
amelyet október 27. és 29. között rendezünk meg az Országházban.  
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Az év második felében a Tanácsot elnöklő ország nemzeti parlamentjeként a magyar 
Országgyűlés egy éven keresztül látja el az EU parlamenti elnökeinek együttműködését 
támogató ún. koordinációs elnökség teendőit.  
 
Ennek keretében így 2025 májusában megszervezzük az Európai Unió Parlamenti 
Elnökeinek Konferenciáját is.  
 
Eseményeink időpontjairól már tájékoztattuk parlamentjeiket, illetve friss információk 
az Országgyűlés EU-elnökségi honlapján is megtekinthetők, ahol a konferenciák élőben 
is követhetők. 
 
Tisztelt Képviselőtársaim! 
 
A mai konferencián először tájékoztatást kapnak Bóka János miniszter úrtól a magyar 
elnökség hét prioritásáról, programjáról. 
  
Ezt követően Magyarország és az egész Európai Unió számára kiemelt jelentőséggel bíró 
nyugat-balkáni és keleti bővítés aktuális kérdéseiről folytathatnak eszmecserét Várhelyi 
Olivér biztos úrral és Sztáray Péter államtitkár úrral.  
 
Az idei évnek különös jelentősége van, hiszen 20. évfordulóját ünnepeljük Magyarország 
és további kilenc ország uniós csatlakozásának.  
 
Bízom abban, hogy a magyar elnökség alatt sikerül lendületet adni a bővítési 
folyamatnak és újabb tagokkal bővülhet az Európai Unió az elkövetkező időszakban. 
 
Kedves Kollégák! 
 
Jómagam agrárszakember vagyok, ezért engedjék meg, hogy a magyar elnökségi 
prioritások közül a gazdaközpontú uniós agrárpolitika prioritással kapcsolatban 
megosszak Önökkel néhány gondolatot.  
 
Az európai mezőgazdaság talán soha nem nézett szembe még annyi kihívással, mint 
napjainkban.  
 
A klímaváltozás okozta rendkívüli időjárási körülmények, a megemelkedett input 
költségek, a harmadik országokból érkező import és a termelési szabályozások túl 
ambiciózus szigorítása jelentősen lerontotta az ágazat versenyképességét, ezen tényezők 
összeadódva pedig már az európai gazdálkodók létbiztonságát veszélyeztetik.  
 
A mezőgazdaságra nem a klímaváltozás okozójaként, hanem a megoldás részeként kell 
tekinteni, e vonatkozásban a hazai és európai gazdatársadalom már eddig is nagyon 
sokat megtett.  
 
A gyorsan változó körülmények közepette felértékelődött az alkalmazkodás, ez viszont 
korszerű eszközök nélkül lehetetlen.  
 
Álláspontom szerint a gazdákat érdekeltté kell tenni a fenntarthatóbb termelési 
gyakorlatok alkalmazásában, gazdaközpontúvá kell tenni az uniós agrárpolitikát.  
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Gazdálkodóink az élelmezésbiztonság garantálásával alapvető közjavakat biztosítanak 
valamennyi uniós polgárnak, ezért az EU stratégiai autonómiájának része kell, hogy 
legyen az élelmiszerszuverenitás és az élelmezésbiztonság garantálása.  
 
Az uniós agrárpolitika 2027 utáni szabályainak kialakításához egy versenyképes, 
válságálló, fenntartható, gazdabarát és tudásalapú európai mezőgazdaságra van szükség.  
 
Az európai zöld megállapodás stratégiai célkitűzései, az agrárpiacok stabilizálása és a 
mezőgazdasági népesség megfelelő életszínvonalának biztosítása vonatkozásában 
egyensúlyt kell teremteni. Mindez megjelenik a magyar elnökségi célkitűzések között. 
 
Az egyik legnagyobb problémának tartom az agrártámogatási rendszerhez kapcsolódó 
rendkívüli adminisztrációs terheket, nem véletlen, hogy a gazdatüntetések követelései 
között is szerepel a bürokrácia csökkentése. Gazdabarát uniós szabályozási környezet 
kialakítása alapvető fontosságú. 
 
A generációs megújulás ösztönzésére és a hagyományos európai vidéki életforma 
megőrzésére is kiemelt figyelmet kell fordítani, hiszen ez előfeltétele jövőbeni 
terveinknek, a mezőgazdasági termelés fenntartásának és az élhető vidéki területek 
megőrzésének.  
 
Mindezek mellett további intézkedéseket kell tennünk az élelmiszerpazarlás 
visszaszorítása érdekében is. Ez is megjelenik a magyar EU elnökség kiemelt feladatai 
között. 
 
Kiemelt jelentőségű, hogy az EU képes legyen egészséges élelmiszerrel ellátni a 
lakosságot, meg tudja őrizni a világélelmezésben betöltött szerepét.  
 
Továbbra is ki kell állnunk a GMO-mentesség mellett és küzdenünk kell a 
kiegyensúlyozott és tisztességes piaci verseny visszaállításáért az európai szintéren.  
 
E vonatkozásban alapvető fontosságúnak tartom, hogy az Unión kívülről érkező 
élelmiszereknek is ugyanazoknak a feltételeknek kelljen megfelelniük, mint az EU-ban 
előállított termékeknek.  
 
A magyar és az európai gazdák versenyképességét csak így tudjuk megvédeni és ebből 
nem engedhetünk. 
 
A magyar elnökség a következő félévben azon fog dolgozni, hogy a Tanács politikai 
irányt mutasson az újonnan felálló Európai Bizottságnak az uniós agrárpolitika 2027 
utáni szabályainak kialakításához egy versenyképes, válságálló és gazdabarát európai 
mezőgazdaság megteremtése érdekében.  
 
Bízom abban, hogy a gazdaközpontú uniós agrárpolitika megteremtésében és a további 
elnökségi prioritások megvalósításában is számíthatunk az Önök parlamentjeinek 
támogatására. 
 
Tartalmas eszmecserét kívánok! 
 
Köszönöm a megtisztelő figyelmüket! 
 


